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Česká republika má první systém 
recyklace elektroodpadu 

Největší dovozci informačních technologií a 
spotřebitelských zařízení v ČR se sdružili v 
systému REMA. Systém pro ně bude od srpna 
zajišťovat sběr, recyklaci a využití elektrood-
padu a jeho financování tak, jak to ukládá 
novelizovaný zákon o odpadech. Sdružením v 
kolektivním systému se snaží minimalizovat 
nezbytné náklady, společně řešit přísná naříze-
ní zákona a předejít možnému monopolu. 

BNG zakládá v Praze centrálu pro 
střední a východní Evropu 

Britská společnost British Nuclear Group 
(BNG), která se zabývá demontáží a likvidací 
jaderných zařízení, chce rozšířit svou obchod-
ní činnost ve střední a východní Evropě. Roz-
hodla se proto, že v Praze založí novou centrá-
lu pro své aktivity v Česku, na Slovensku,  
v Litvě, Rusku a Bulharsku.  

Černé skládky firem na Olomoucku 
Na řadě míst Olomoucka se objevují hroma-

dy odpadků. Ačkoliv černých skládek podle 
obecních a městských úřadů po zavedení míst-
ního poplatku za odpady ubylo, stále častěji se 
objevují smetiště, jejichž obsah pochází z 
činnosti firem. Mnohdy se na nich vyskytuje i 
nebezpečný odpad. „Černých skládek z běžné-
ho komunálního odpadu ubylo, nyní ale obje-
vujeme nelegální skládky pocházející ze živ-
nostenské činnosti. Na živnostníky se místní 
poplatek za odvoz totiž nevztahuje, musejí se 
o něj postarat sami. Obce odpovídají jen za 
odpad od fyzických osob,“ uvedla vedoucí 
oddělení životního prostředí olomouckého 
magistrátu Jana Matzenauerová.  

Tři kontejnery odpadků z Krasu 
Tři velké kontejnery odpadků posbírali o 

druhém dubnovém víkendu ochránci přírody a 
dobrovolníci v Moravském krasu. Do akce se 
zapojilo asi 250 dětí z téměř tří desítek oddílů 
pionýrů, skautů a jeskyňářů z Brna a okolí. 
Nejhorší situace byla podle účastníků úklidu v 
okolí silnic. Nejčastěji děti nacházely plastové 
láhve, papíry, pneumatiky a někdy i staré auto-
baterie či rozbitá okna. Úklid střední a severní 
části zahájí ochránci 23. dubna. Sdružení, 
školy a lidé, kteří by se chtěli do akce zapojit, 
mohou kontaktovat správu chráněné krajinné 
oblasti Moravský kras v Blansku.  

Krátce Editorial 

Pražský magistrát usiluje o to, aby nakládání s 
komunálními odpady bylo zařazeno zpět do nižší, 
tedy 5% sazby DPH. Příslušnou novelu zákona o 
DPH zastupitelé předložili sněmovně. Tvrdí, že 
zvýšení DPH vyvolalo jen v Praze za rok 2004 
nárůst nákladů o 52,6 mil. korun. Předlohou by se 
měla sněmovna zabývat na květnové schůzi. 

Sněmovna přeřadila sběr a zpracování komunál-
ních odpadů ze snížené do základní 19% daňové 
sazby od 1. května loňského roku. „Tím došlo ke 
14% zvýšení nákladů obcí na tomto úseku,“ tvrdí v 
důvodové zprávě zastupitelé Prahy. Sběr a zpraco-
vání komunálního odpadu zahrnuje také jeho svoz, využívání a odstraňování. Zastupitelé navrhují, 
aby novela zákona nabyla účinnosti 1. července 2005. Tvrdí, že pokud by například jen v Praze 
bylo DPH ve výši 19 % uplatňováno po celý rok, vyvolalo by to zvýšení nákladů na straně města 
téměř o 80 mil. korun. „Současné zvýšení daně představuje zbytečnou finanční zátěž pro obce i 
občany a demotivuje snahu občanů třídit komunální odpad a chránit tím životní prostředí. Legisla-
tiva EU umožňuje u této služby sníženou sazbu daně uplatnit,“ tvrdí zastupitelé. 

Navrhovaná právní úprava, pokud bude přijata, bude letos představovat pro státní rozpočet nižší 
příjmy u DPH o 516 mil. korun. Bude však znamenat snížení finanční zátěže pro rozpočty obcí. 

Pražský magistrát chce nižší sazbu DPH pro odpad 
Odpady 

Co je odpad a co je druhotná surovina? 
Otázka definice, co je to druhotná surovina, 

je aktuální od 90. let nejen v ČR, ale v celé 
Evropě. Druhotná surovina jako taková není 
zatím v legislativě EU tak přesně vymezena, 
aby se vyjádřila její odlišnost vůči odpadu. 

O definici odpad/druhotná surovina se starají 
zejména nadnárodní organizace, jako je B.I.R. 
(Bureau of International recycling) 
se sídlem v Bruselu, jehož je Čes-
ká republika prostřednictvím naše-
ho svazu také členem. Tato záleži-
tost  není jednoduchá vzhledem k 
lobbistickým  snahám  jak organi-
zací zelených, tak zpracovatel-
ských firem využívajících druhot-
nou surovinu.  

Doposud nedošlo na úrovni EU 
k dohodě. My se domníváme, že 
ČR nemusí čekat  na  rozhodnutí 
z Evropy. Když se opřeme o naše zákony, které 
nejsou v rozporu se zákony EU, můžeme si 
tuto záležitost upravit vhodným způsobem.  

Proto jsme jako svaz vyvolali v minulém 
roce iniciativu, aby se tato záležitost napravila. 
Připravili jsme materiál, který se nazývá Meto-
dický návod k nakládání se sběrovými odpady, 
v tomto případě jen s odpady kovů, papíru a 
skla, v němž je přesně vymezeno, kdy se 
z odpadu stává surovina, kdy odpad přestává 
být odpadem a stává se součástí běžných vstu-
pů do průmyslových procesů. 

Nakládání s odpady je vymezeno, jak známo, 
zákonem o odpadech a příslušnými vyhláškami 
a předpisy. Druhotné suroviny tak v současnos-
ti podléhají z toho vyplývajícím omezením a 
především administrativním překážkám v za-
hraničním i tuzemském obchodním styku. 
Přitom se jich samozřejmě týká nutnost respek-

tovat ostatní zákonná ustanovení 
při běžném obchodním styku.  
Máme proto zájem tuto zátěž i 
případné komplikace odstranit. Ve 
svém důsledku by to mělo zname-
nat zvýšení zájmu zpracovatelské-
ho průmyslu o tyto suroviny, ne-
boť některá omezení při zpracová-
ní odpadu se zpracovatelů také 
týkají. Odpad se podle názoru 
našeho svazu stává surovinou 
tehdy, když se dostane do recyk-

lační firmy, která z něj udělá surovinu. To zna-
mená, že odpad vhodnou formou upraví, vytří-
dí, opatří příslušnými dokumenty, jež požaduje 
zákon o výrobcích č. 22/1997 a další navazující 
zákony. 

I n g .  M i r o s l a v  H o r á k   

S v a z  p rům y s l u  d r u h o t n ý c h  s u r o v i n  

( S P D S - A p o r e k o )  
 

V časopisu Odpady 4/2005 uvádíme rozsáhlý 
rozhovor o problematice druhotných surovin.  

http://odpady.ihned.cz/
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PVK provedou plošnou deratizaci 
stok v Praze  

Pražské vodovody a kanalizace provedou od 
dubna do konce října plošnou deratizaci stok v 
Praze. Na akci firma vynaloží zhruba 5 milio-
nů korun a spotřebuje 18 tun nástrah. Podle 
odhadů je v Praze několik milionů potkanů. 
„Nejenom zbytky u popelnic, ale také tím, co 
vše doma spláchneme, rozdrtíme v drtičích 
kuchyňských odpadků a naházíme do kanálů, 
přispíváme k životu těchto škůdců,“ uvedla 
mluvčí firmy Marcela Dvořáková.  

Ve Vsetíně se mohou zbavit vraků 
Obyvatelé Vsetína a okolí se mohou bez-

platně zbavit nepojízdných vozidel. Majitelé si 
sami zajistí pouze odvoz vraku do areálu tech-
nických služeb v městské části Jasenice. Pře-
jímka automobilů se uskuteční 20. dubna, 
řekla mluvčí radnice Eva Stejskalová s tím, že 
město tuto akci organizuje již potřetí. V loň-
ském roce se lidé při při jarní a podzimní akci 
zbavili 30 nepojízdných vozidel.  

Obvinění kvůli jadernému odpadu  
Kvůli shazování radioaktivního odpadu do 

řeky obvinila ruská prokuratura vedoucí pra-
covníky nejstaršího závodu na regeneraci 
jaderného paliva v zemi. Informovala o tom 
ruská média. Ochránci životního prostředí 
doufají, že vyšetřování případu povede k uza-
vření závodu. Zpracovatelský závod Majak na 
Urale byl od zahájení provozu v roce 1949 
dějištěm nejrůznějších nehod, včetně exploze 
nádrže na radioaktivní odpad v 50. letech. 
Desetitisíce Rusů žijících v blízkosti tohoto 
zařízení a vystavených po léta škodlivému 
záření onemocněly.  

Za elektroodpad budou odpovědní výrobci  
S příchodem doby jarního úklidu se domác-

nosti tradičně zbavují i železného šrotu a sta-
rých elektrospotřebičů. Od poloviny srpna se 
změní podmínky pro odkládání starých televi-
zí, počítačů a dalších elektrospotřebičů. Za 
jejich likvidaci budou zodpovědní výrobci.  
V žádném případě by neměly skončit na sklád-
ce, kde mohou ohrozit životní prostředí.  

Někde už obce organizují speciální svozy, 
například v únoru sesbírala Regionální rozvo-
jová agentura za jednu „elektrosobotu“  
v 19 obcích mikrore-
gionu Radbuza přes 
30 tun vyřazených 
lednic, praček, televi-
zorů, monitorů a dal-
ších domácích spotře-
bičů.  

Podle nových pravi-
del budou staré elek-
trospotřebiče sbírat 
výrobci či dodavatelé 
na své náklady. Posí-
lat je pak budou do 
speciálních sběren, 
kde budou maximálně recyklovány. Na přísun 
materiálu se připravují například Kovohutě 
Příbram. Chystají se spustit recyklační linku 
pro čtvrtinu Česka.  

Ukládání počítačů na skládku představuje 
výrazné ohrožení životního prostředí a lidské-
ho zdraví, zejména vzhledem ke schopnosti 
některých látek přecházet do vody a následně 
do půdy a podzemních vod. Podle informací z 
webu ministerstva životního prostředí jde na-

příklad o oxid olovnatý v pájce obrazovek, 
nebezpečné jsou také fluorescenční přísady na 
bázi kadmia a zbytková tiskařská barva z tone-
rů tiskáren. Když se tyto látky na skládce z 
odpadu vyluhují, jsou silně kyselé, a mohou 
tak rozpouštět materiály, které by jinak zůstaly 
v původním stavu, například olovnaté ionty z 
rozbitého skla obrazovek.  

Bromové samozhášecí přísady v plastu počí-
tačů se mohou na skládkách rozpouštět ve 
výluzích a pronikat do okolí skládek, kde se 

h r oma d í .  T é m ěř 
všechny přísady obsa-
hující brom a chlor 
jsou schopny přesunu 
a těkají. Byly prokázá-
ny v prachu a ovzduší 
při zpracovávání plas-
tů. Oxid antimonitý, 
běžně přidávaný do 
plastů se samozhášecí-
mi přísadami, se při 
zahřátí rozkládá a 
produkuje toxické 
výpary. Za určitých 

podmínek může reagovat s vodíkem za vzniku 
jedovatého plynu stibanu. Ten působí na plíce, 
oči a kůži, stejně jako další jmenované látky je 
pravděpodobně rakovinotvorný.  

Podmínky pro vznik systému zpětného odbě-
ru by měl stát vytvořit do letošního srpna. Do 
konce roku 2008 by se pak měly v přepočtu na 
jednoho obyvatele vrátit zpět čtyři kilogramy 
elektroodpadu. Opatření se týká řady zboží, od 
holicích strojků až po velkomrazicí boxy.  

Havlíčkův Brod potřebuje nový sklad na 
plastový odpad. Za posledních pět let, kdy se 
plasty ve městě třídí, se objem separovaného 
odpadu zvedl jedenáctkrát zhruba na 220 tun 
ročně. Zatím je uložen venku a v zimě se kvůli 
sněhu nemůže drtit. Díky skladu by byl možný 
celoroční provoz, řekla Irena Nečasová z měst-
ských technických 
služeb. Město se 
nyní na projekt téměř 
za 1 milion korun 
uchází o dotaci v 
krajském grantovém 
programu. 

Plasty se v Havlíč-
kově  Brodě třídí od 
roku 2000. O rok 
později technické 
služby koupily drtič 
za více než 800 tisíc 
korun, z nichž 40 % 
uhradil stát. Stejně jako třídicí linka, u níž 
pracuje až šest lidí, je umístěn v budově.  

Zhruba 100 tun plastů loni dodali podnikate-
lé, z kontejnerů od obyvatel bylo asi 120 tun. 
Svezený odpad se však skladuje venku. „Drtič 
ještě stačí, ale zpracování komplikují povětr-
nostní vlivy,“ uvedla Nečasová. Plastové láhve, 
vytříděné podle barev, odebírá Silon Planá. 

Vyrábí z nich materiály na zateplení střech, 
laťky k plotům nebo okapy. Drcené plasty se 
dodávají do cementárny v Práchovicích k vytá-
pění. Z odpadového plastu se vyrábí třeba i 
travní dlaždice. 

Havlíčkobrodští občané s odpadem ke kon-
tejnerům míří stále častěji. Díky rostoucímu 

počtu nádob se zkra-
cují vzdálenosti, po 
nichž musí odpad 
přenášet. „Nyní je ve 
městě již 97 separač-
ních stání, kde jsou 
kontejnery na sklo, 
papír a plasty, a po-
čet bychom chtěli 
ještě rozšířit,“ uza-
vřela Nečasová. 
Podle místostarosty 
města Tomáše Her-
manna připadá na 

jednoho obyvatele Vysočiny za rok 307 kilo-
gramů komunálního odpadu, nejméně ze všech 
krajů. Vytřídí se ale jen kolem 15 %.  

Podle krajského plánu se má podíl tříděného 
odpadu rychle zvednout. Vysočina třídění dotu-
je třetím rokem. Poprvé rozdělila 1,6 milionu 
korun. Loni vydala 5,4 milionu a na letošní rok 
má připraveno 4,5 milionu. 

Havlíčkův Brod potřebuje na plasty novou halu 

Předplatitelé měsíčníku Odpady mají 
přístup do elektronického  

archivu ZDARMA. Stačí se pouze za-
registrovat na internetové adrese  

http://predplatitel.ihned.cz.  

http://odpady.ihned.cz/
http://predplatitel.ihned.cz
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Jarní úklid chodníků v Praze 5  
přijde na milion korun 

Smíchovská radnice vydá na mimořádný 
jarní úklid chodníků a ulic téměř milion ko-
run. Úklidovou akci se radnice rozhodla pod-
pořit na základě stížností občanů. Úklidové 
firmy budou ulice čistit během víkendů, řekla 
radní páté městské části Angela Morávková. 

Úklidové firmy se zaměří na oblasti Barran-
dova, Smíchova, na Košíře, Motol, Radlice a 
Jinonice. „Budou zametat a splachovat chod-
níky, vyhrabávat a pytlovat odpad ze zeleně, 
uklízet listí a odvážet černé skládky,“ uvedla 
Morávková. Zároveň pracovníci vyčistí měst-
ské parky.  

Na mimořádnou úklidovou akci naváže v 
pondělí 25. dubna plánované čištění vozovek, 
které v celém hlavním městě pravidelně pro-
vádí Technická správa komunikací. 

Součástí jarního úklidu v Blansku 
bylo i sbírání psích výkalů 

Na 600 kilogramů psích výkalů bylo v uply-
nulých dnech vysbíráno v ulicích, na hřištích a 
v parcích Blanska při jarním úklidu města. 
Většina exkrementů znečišťovala okolí domů 
na sídlištích. Výkaly sbírá speciální vysavač, 
který koupilo město před rokem za zhruba  
200 tisíc korun. 

Ve dnech 19. a 20. května 2005 proběhne v 
Náměšti nad Oslavou první mezinárodní kon-
ference „Biologicky rozložitelné odpady, jejich 
zpracování a využití v zemědělské a komunální 
praxi“. Jejím cílem je představit 
nejnovější poznatky při zpraco-
vání a využití biologicky rozloži-
telných odpadů (BRO) se zamě-
řením na legislativu, výzkum a 
vývoj nových technologií, moni-
toring jejich vlivu na životní 
prostředí při uplatnění nejlepších 
dostupných technik v praxi a 
ekonomiku při nakládání s BRO.  

Přednášet budou špičkoví čeští 
i zahraniční odborníci v rámci 
následujících sekcí: Legislativní 
podmínky zpracování BRO v ČR 
a EU, Možnosti zpracování a 
využití odpadů biologickou ces-
tou, Technika pro kompostování, 
Financování, marketing, provo-
zování zařízení a praktické uplatnění výsled-
ných produktů zpracování BRO, Komplexní 
řešení BRO kompostováním.  

Program umožňuje získat přehled o možnos-
tech získání finančních prostředků na investice 
do zařízení na biologickou úpravu zařízení,  
o výběru vhodné technologie, optimalizaci 
provozu zařízení i výsledné uplatnění produktu 
na trhu. Za zmínku stojí především přednáška 

předsedy sítě komunitních kompostářů v Anglii 
Nickyho Scotta o problematice snižování 
množství biologicky rozložitelné složky v ko-
munálním odpadu pomocí podpory komunitní-

ho kompostování a přenáška 
ředitele evropského spolku kom-
postářů Josefa Bartla o marketin-
gu kompostů. Doprovodným 
programem je předvedení kom-
pletní kompostovací linky.  
Konference je především pro 
kompostáře, pracovníky bioply-
nových stanic a státní správy 
(krajské a obecní úřady, minis-
terstva), zástupce z vysokých 
škol a výzkumných ústavů, ma-
nažery ekologického podnikání, 
podnikatele v zemědělství a 
komunální sféře, projektanty a 
dodavatele zařízení pro biologic-
kou úpravu odpadů i studenty. 
Hlavními pořadateli akce jsou 

Agentura ZERA a CMC Náměšť, a.s., mediál-
ními partnery jsou Biom a Enviweb. 

Další podrobnosti o konferenci včetně přihla-
šovacího formuláře: http://www.komposty.cz 
nebo na adrese: ZERA Zemědělská a ekologic-
ká regionální agentura, V. Nezvala 977, 675 71 
Náměšť nad Oslavou, tel : +420 568 620 546, 
+420 724 144 401, fax: +420 568 620 547,  
e-mail: lucie.slezakova@seznam.cz  

Konference o biologicky rozložitelných odpadech 

Na Třebíčsku postaví centrum pro úpravu odpadů 
Svazek obcí Skládka tuhého komunálního 

odpadu (TKO) působící na Třebíčsku připravu-
je výstavbu technologického centra pro úpravu 
odpadů v prostoru skládky v obci Petrůvky. 
Svazek chce do dvou let připravit projekty a 
získat stavební povolení. Stavba by měla 
vzniknout do roku 2009. Investice přesáhne 
100 milionů korun. 

„Centrum bude zřejmě největší na Vysočině, 
bude schopné zpracovávat odpady ze dvou 
okresů,“ řekl předseda představenstva a staros-
ta Náměště nad Oslavou Vladimír Měrka. Sva-
zek chce centrum postavit s přispěním dotací z 
evropských fondů, které by mohly pokrýt až  
80 % nákladů. Součástí centra by měla být 
kompostárna s roční kapacitou 5000 tun zpra-
covaného odpadu, linka na výrobu bioplynu s 
roční produkcí 1 mil. m3 a linka na třídění 

směsných komunálních odpadů, která by měla 
snížit množství skládkovaných odpadů na po-
lovinu. Studie počítá i s rozšířením skládky v 
Petrůvkách o téměř 5000 m2 a výstavbou plo-
chy pro zásobu tříděných stavebních odpadů. 

Svazek obcí Skládka TKO vznikl v roce 
1992. Zakládajícími členy bylo město Třebíč a 
dalších 29 obcí. V současné době má 166 čle-
nů. Skládku v Petrůvkách svazek uvedl do 
provozu v roce 1994. Její kapacita o objemu 
600 tisíc m3 je ze tří čtvrtin zaplněna. Obce 
sdružené ve svazku vybudovaly síť 12 sběr-
ných dvorů a postavily dotřiďovací linku na 
plasty a papír v Třebíči. Linka třídí odpad pro 
oblast s 300 tisíci obyvateli zahrnující Třebíč-
sko, Jihlavsko, Znojemsko a část Žďárska. 
Loni zahájilo provoz zařízení na využití sklád-
kového plynu pro výrobu elektřiny. 

Odpady č. 5/2005 
 

Téma: Technická infrastruktura –
vodovody a kanalizace 

 

Společná příloha s časopisem Moderní obec  
u příležitosti mezinárodní výstavy   

Vodovody a kanalizace 2005  
24. až 26. května, Praha-Výstaviště 

 

• Otázky kolem čistíren v malých obcích 
• Jan nakládat s kaly 
• Strategické investice ve vodárenství 
• Dotační politika při podpoře výstavby vodovo-

dů a kanalizací 
 

 Speciál: Inspekce a kontroly 
• Zkušenosti z praxe 
• Časté otázky 
• Pozice kontrolních orgánů 

 

Časopis Odpady č. 5/2005 vychází 18. 5. 2005   
Uzávěrka redakční části je 27. 4. 2005 

Uzávěrka inzertní části je 14. 4. 2005 pro společ-
nou přílohu, 22. 4. pro samostatnou přílohu 

 

Informace a inzerce:  
Petr Pfleger 

tel.: 233 071 403,603 198 873 
e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

Odborná firma začala analyzovat vzorky z haldy hlušiny z dolu Barré u Vinařic na Kladensku. 
Výsledek její studie rozhodne o způsobu její likvidace, oznámila mluvčí Úřadu pro zastupování 
státu ve věcech majetkových Izabela Fillová. „Skládky lze zlikvidovat na místě za pomoci chemic-
kých látek, spalováním nebo převozem. Počkáme, jaký firma navrhne postup,“ dodala. Úřad pro-
blém řeší společně s ministerstvem životního prostředí, protože předpokládá, že k odstranění hluši-
ny bude potřeba velkého množství peněz. „Halda se musí odstranit v každém případě, a to ze stát-
ních prostředků,“ řekla mluvčí. Halda Barré je nyní státním majetkem, který ze zákona přešel pod 
Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových.  

Před třemi roky se lokalita stala středem zájmu médií a odborníků poté, co v přilehlé ulici osm 
lidí z 18 onemocnělo rakovinou. Výsledky měření emisí však nepotvrdily ani nevyvrátily, že 
zhoubná nemoc souvisí s haldou. 

Způsob likvidace haldy určí analýza vzorků 

http://odpady.ihned.cz/
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mailto:petr.pfleger@economia.cz
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EU je pro ekologičtější pojetí elektrických přístrojů  
Evropský parlament definitivně schválil směr-

nici, jež má zaručit, aby při vývoji a výrobě 
elektrických přístrojů byla brána více v potaz 
ekologická hlediska. Cílem je omezit spotřebu 
elektřiny a další negativní dopady provozu těch-
to přístrojů na životní prostředí.  

Jakmile členské státy převedou směrnici do 
národního práva, bude EK moci vypracovat 
přesné ekologické požadavky pro jednotlivé 
druhy přístrojů. Typickým příkladem je stanove-
ní spotřeby elektřiny, vody či pracího prášku pro 
pračky, jež by se pak stalo právně závazným pro 
všechny jejich výrobce a dovozce. Komise však nebude nic připravovat, pokud se průmysl na ev-
ropské úrovni dohodne na vlastních pravidlech. Zpravodajka Evropského parlamentu Frédérique 
Riesová na tiskové konferenci podotkla, že směrnice byla připravena v rámci snah EU splnit poža-
davky Kjótského protokolu na snižování emisí skleníkových plynů. EK odhaduje, že by její striktní 
aplikace mohla do roku 2010 vést ke snížení emisí kysličníku uhličitého až o 180 milionů tun.  

Směrnice se vztahuje na všechny elektrické přístroje vyráběné v EU nebo do EU dovážené, od 
počítačů po soustruhy, nikoli na automobily. Stanoví metody, postupy a kritéria pro posuzování 
úspornosti. Návrhy týkající se jednotlivých druhů výrobků předloží Evropská komise podle komi-
saře Andrise Pielbagse ve druhé polovině roku 2007.  

Česko s 97,6 milionu tun emisí oxidu uhličitého ročně  
Evropská komise ve Štrasburku povolila 

českým podnikům, aby vypouštěly v letech 
2005 až 2007 ročně 97,6 milionu tun skleníko-
vých plynů, zvláště oxidu uhličitého. Komise 
oznámila, že „bez výhrad“ přijala český alo-
kační plán schvalující povolenky pro české 
podniky na tento rozsah emisí.  

Tento plán je výsledkem obtížného jednání v 
posledních týdnech. ČR zprvu požadovala, aby 
směla ročně vypouštět 
do ovzduší 107 milionů 
tun oxidu uhličitého, 
EK její návrh seškrtala 
na 90 milionů. Dnes 
schválený kompromis 
je podle českého vice-
premiéra Martina Jahna 
„kdesi na půli cesty“.  

Důležité je, že roz-
hodnutí bere v potaz 
rychlejší vývoj české 
ekonomiky, než jaký se 
plánoval, a počítá  
s tím, že poroste vývoz 
elektrické energie  
z České republiky, řekl 
Jahn. „Našemu prů-
myslu dává šanci růst a 
ani zastánci životního prostředí by s tímto čís-
lem neměli mít problémy,“ uvedl.  

Systém obchodování s povolenkami, který je 
součástí zavádění Kjótského protokolu o sníže-
ní emisí skleníkových plynů, platí v Evropské 
unii od 1. ledna. Komise dosud schválila alo-
kační plány všech členských zemí, vyjma ČR, 

Itálie a Řecka. Po schválení českého plánu se 
projednávají již jen italský a řecký. EK zamítla 
žádost Londýna o zvýšení počtu povolenek pro 
britské podniky na léta 2005-2007.  

Alokační plán se vztahuje na 436 českých 
podniků; všechny jsou podle Evropské komise 
pro obchodování způsobilé. Na tříleté období 
2005-2007 bude přiděleno celkem 292,8 milio-
nu povolenek vztahujících se na 292,8 milionu 

tun kysličníku uhličité-
ho.  
Plán určuje, kolik po-
volenek bude kterému 
podniku přiděleno. 
Pokud je nespotřebuje, 
tedy znečišťuje méně, 
může nevyčerpané 
povolenky prodat na 
trhu EU.  
V případě, že daný 
limit překročí, je nucen 
od jiných podniků po-
volenky nakoupit . 
Smyslem systému je 
odměňovat podniky, 
které se snaží znečišťo-
vat co nejméně, a posti-
hovat ty, jež na snižo-

vání emisí nedbají. Komisař pro životní pro-
středí Stavros Dimas vyjádřil nad kompromi-
sem spokojenost a řekl, že český plán odpovídá 
směrnici o obchodování s emisemi.  
Česká vláda nyní může začít vydávat povo-

lenky a české podniky budou s to se rychle 
zapojit do obchodu s nimi.  

Ekologie 

Obce Telčska zkusí topit biomasou 
Obce u Telče na Jihlavsku budou s podporou 

Evropské unie zkoušet vytápění biomasou. 
Energetická agentura Vysočiny na podzim 
umístí menší kotel do jednoho domu v každé 
ze 43 obcí mikroregionu. Osvětová akce oby-
vatelům menších obcí představí další možnost 
pohodlného vytápění, řekl za agenturu Radim 
Hrůza. Projekt bude stát necelých 6 milionů 
korun. Tři čtvrtiny nákladů uhradí evropský 
fond Phare.  

Podzemní kontejnery v Praze 1  
Radnice Prahy 1 by chtěla dostat kontejnery 

na tříděný odpad pod zem. První podzemní 
kontejnery na tříděný odpad by měly podle 
starosty Vladimíra Vihana být ve Vodičkově 
ulici. Na povrchu by byly pouze násypky. 
Záměr je zahrnut do projektu kolektoru, tedy 
podzemního tunelu pro inženýrské sítě, který 
se nyní staví, řekl starosta.  

Nové sběrné dvory v Litvínově  
Litvínovská radnice není spokojena se sta-

vem stanovišť velkokapacitních kontejnerů na 
ukládání odpadu. Uvažuje proto o postupném 
vybudování tří uzavřených sběrných dvorů s 
obsluhou, které budou přístupné 12 hodin 
denně. První dvůr bude sloužit pro obyvatele 
městských částí Hamr a Janov, fungovat by 
měl začít v říjnu, řekl litvínovský starosta 
Karel Zdražil. Náklady na přípravu plochy, 
oplocení a vybavení dvora dosáhnou částky 
1,48 milionu korun.  

Dekontaminace zeminy v Brodcích  
V Brodcích na Mladoboleslavsku hodlá 

společnost Ate vybudovat dekontaminační 
plochu, kde bude odstraňovat či snižovat ob-
sah nebezpečných látek z přivezené znečištěné 
zeminy. Ta by se mohla dále využívat napří-
klad jako rekultivační materiál či stavební 
surovina. Dekontaminační plocha s plánova-
nou kapacitou asi 3000 m3 vznikne v betono-
vém silážním žlabu v areálu bývalého země-
dělského družstva nedaleko rychlostní komu-
nikace. Úniku znečišťujících nebezpečných 
látek má bránit nepropustný povrch ploch a 
její odkanalizování do bezodtoké jímky.  

Máte problém s výkladem zákona, případně jste 
v něm našli mezeru? Narazili jste ve své praxi na 

problém, se kterým si nevíte rady? 

Napište nám! 
Najdeme odborníky, získáme vysvětlení, přineseme 

výklad sporného místa.  Kontaktujte redakci  
telefonicky  233 071 427 nebo e-mailem  

odpady@economia.cz . 
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